
Goeiemorgen, 

Mijn naam is Erik van Oosterhout, samen met mijn vrouw Lisette, mijn ouders en onze oudste zoon  
werk ik op onze kaasboerderij in Made tussen Breda en de Biesbosch. Onze jongste zoon is net 
gestart met zijn opleiding aan de Has hier in de stad.  Wellicht klinkt de naam van ons bedrijf U 
bekend in de oren, we  kregen als allereerste bedrijf van Brabant de Agrofoodpluim uitgereikt van 
Gedeputeerde Staten omdat zij ons bedrijf zagen als een van de voorbeelden voor de toekomst in 
onze provincie. We zijn al 11 jaar actief voor het Netwerk Goed Boeren, voornamelijk op het gebied 
van eiwitteelt. 
 
Ons bedrijf kent een gangbare bedrijfsvoering, 100 koeien produceren de melk waarvan we deels 
kaas maken en verkopen in een fysieke en een automatenwinkel op de boerderij. We combineren  70 
ha productieve landbouwgrond  met 80 ha natuurgebied in onze bedrijfsvoering en halen daar het 
voer voor ons vee van klein tot groot. We verbouwen zoveel mogelijk zelf, ook het krachtvoer in de 
vorm van eigen soja, tarwe en bonenteelt. We trachten daarbij de mogelijkheden, maar ook de 
onmogelijkheden te tonen aan collega’s. De combinatie natuur en landbouw kent voor ons na 40 jaar 
niet zoveel geheimen meer, we noemen ons bedrijf dan ook natuurinclusief. En zijn gediplomeerd 
natuurondernemer. 
 
Ik boer sinds 1990 voor eigen rekening en risico en investeer sinds 1994 in stikstofreductie. In de 
afgelopen 30 jaar hebben we zo’n 75% reductie behaald door bekende en minder bekende 
maatregelen, met vallen en opstaan en gepaard gaande met kosten zonder enige extra financiële 
tegemoetkoming. 
De landbouwsector in zijn algemeenheid behaalde een reductie van 60% in die tijd. Dit in 
tegenstelling tot vele andere sectoren in onze provincie. Van een massa industriële bedrijven zijn 
geen cijfers of vergunningen bekend. Het wegverkeer en vliegverkeer namen enkel toe terwijl bij de 
laatste ook nog maar een fractie van de emissies geteld worden. 
 
In 2009 hebben we een vrijwillig convenant gesloten voor 50% reductie in 2028 en dat werd gehaald. 
Totdat de politiek zich ermee ging bemoeien en de gereduceerde ruimte voor eigen projecten in ging 
zetten en de boeren scherpere eisen oplegde. Vanaf 2017 werd er een beleid gevoerd dat de 
industrie en wegen alle ruimte gaf maar steeds strengere eisen voor boeren weglegde. 
 
De natuur staat op instorten volgens elke krant die je openslaat, en dat terwijl Nederland elke 6 jaar 
aan Brussel meldt dat 81% van de natuur in goede of stabiele staat is, ruimschoots boven de door 
ons land wettelijk gestelde doelen. Alleen heeft Nederland de verkeerde parameters gekozen om de 
wettelijke doelen te monitoren. 
 
Dat gaat de boeren nu de kop kosten en tevens de voedselzekerheid van vele Nederlanders. Ik heb in 
2001 huilende mensen aan de telefoon gehad omdat er onder heersende MKZregels een paar dagen 
geen melk beschikbaar was in de winkels. Melk die wij in de put moesten laten lopen. Toen was het 
er na een week weer, nu komen we in een heel ander tijdperk. De landbouw  hier wordt serieus 
bedreigd in het voortbestaan terwijl de rest van de stikstofuitstotende economie met de bekende 
geitenpaadjes buiten schot wordt gehouden. Een parlementaire schande. De rek is er bij boeren 
totaal uit. Maar voor de politiek geen probleem, die kiest er gewoon voor om voedsel uit verre 
oorden in te voeren met een veel hogere ecologische foodprint als die van de Brabantse boer. En dat 
terwijl het weggehaald word bij mensen die het waarschijnlijk zelf heel goed kunnen gebruiken. 
 
De landbouw die niet alleen zorgt voor voedsel van dichtbij, maar ook voor een leefbaar platteland  
voor ons allemaal. De landbouw die meer stikstof bindt dan ze uitstoot en waar de gewassen CO2 
opnemen en er via fotosynthese  zuurstof van produceren, ook voor ons allemaal. 
 



Denkt U daar aan in uw verdere beleidskeuzes?  
Generieke matregelen kan ons bedrijf niet meer aan, daarvoor zijn de marges veel te klein. 
Nieuwe doelen opleggen?  Waar is de nulmeting? Waar is het beginpunt? 
Veel dingen die we geprobeerd hebben , en ook nog doen, zijn simpelweg niet rendabel. 
 
Nogmaals, de rek is eruit. 
Dank U wel. 
 
 
 


